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Én személyesen már a ’70-es évektől kezdtem utazgatni, ha nem is mindig u.n. tanulmányúton vettem 
részt, hanem dolgozni mentem (Vietnam, különböző európai országok), vagy éppen ösztöndíjasként 
(Japán, 2 alkalommal). Több ízben láttam el egyúttal csoport-, vagy üzleti tolmácsi feladatot is. Egy 
1996-os út különösen nagy hatással volt rám! Ott találkoztam először a GMO-val, a precíziós vetéssel 
és a terméstérképezéssel – mindegyik még kísérleti stádiumban, kísérleti gépekkel, kísérleti 
parcellákon. (Szerencsém is volt - az ezredforduló táján én voltam felelős a GMO kukorica hibridek 
kísérleti vizsgálatáért, s ellenőriztem a hal-etetési kísérleteket – a programnak politikai döntés vetett 
véget.) Akkor kezdték emlegetni – mint tudományosan igazolt tényt - a globális felmelegedést. Már a 
Klub megalakulása után szintén részt vettem egy „céges” tanulmányúton (2012-ben), amely 
megerősítette bennem, hogy a Magyar Kukorica Klub számára is kellene tanulmányutakat szervezni. 
Ezen az úton több klubtag és Kukorica Termésverseny résztvevő is részt vett. Farmok és kísérleti 
telepek után meglátogattuk a Farm Progress Show-t Boone (IA)-ban. Szerencsés volt, hogy a program 
szervezője (Monsanto Hungária Kft.) nagy figyelmet fordított a kapcsolatteremtésre. Így találkoztunk 
a Kukoricatermesztők Nemzeti Szövetségének (NCGA) elnökével és több tisztviselőjével, de 
megismerkedtünk Dr. Robb Fraley-vel is, aki időközben a World Food Innovation Award elismerésben 
is részesült (Világélelmezési Újításokért Elismerés) a genetikai módosítás, mint nemesítési módszer 
kidolgozásáért és mezőgazdasági alkalmazásáért. Hazatérve – az elnökség hozzájárulásával és 
támogatásával hozzáfogtam a szervezéshez. Elhatároztam, hogy az általunk szervezett utaknak mindig 
lesz szakpolitikai, gyakorlati, elméleti és amennyi csak lehet, kulturális része. Az arányok persze mindig 
változtak, de így látogattuk meg New Yorkban a Metropolitan-t, Franciaországban Monet kertjét (no, 
meg az Airbus-gyárat) és így jutottunk fel Oroszországban (majdnem) az Elbrusz csúcsára. 

Nem tehetem meg, hogy ne soroljam fel a főbb közreműködőket és segítőket! Dr. Nagy Sándor – 
tapasztalt utazó, a Klub egyik alelnöke – kezdettől szakmai és szervezői segítséget nyújtott.  

1. 2014: USA (Washington D.C., Des Moines, Chicago) - Kukoricatermelők Szövetsége (NCGA), 
Gabonatanács (USGC), Mezőgazdasági Kiállítás (Farm Progress Show), Kukorica 
Termésverseny (CYC) világcsúcstartó (David Hula) és farmjának meglátogatása. 

2. 2015: Csehország és Németország (Horsch, KWS, Einbeck, farmlátogatások, precíziós 
termesztési témák) 

3. 2016: USA (Washington, Des Moines, Chicago) - Kukoricatermelők Szövetsége (NCGA), 
Gabonatanács (USGC), Mezőgazdasági Kiállítás (Farm Progress Show), növénytermesztő, 
állattenyésztő, agro-turizmussal és vendéglátással foglalkozó családi gazdaság 
meglátogatása.  

4. 2017: Franciaország (Párizs, Bordeaux, Toulouse) – Monet kertje, Coop de France, 
Maiz’Europe’, AGPM, Mais Adour, Euralis, termelők, Rouen, rajnai „Tengeri Kikötő” és 
logisztikai közont, Airbus gyár 

5. 2018: Oroszország (Krasnodar, Pjatigorsk, Mineralnije Vodi) – VNIIMK Kutató Központ, 
Növényvédelmi Kutató Intézet, magán-nemesítő intézet, termelő, hibridüzem 
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6. 2019: USA (New York, Decatur, St. Louis, Pontiac, Chicago) – BAYER Kutató Laboratórium, 
Farm Progress Show, AGCO Kísérleti Állomás 

7. 2022: Zambia (Lusaka, Livingstone, 2020-ra tervezve, de 2 év csúszás a Covid miatt) 
8. 2023: Brazília (Brazíliaváros, Mato Grosso, Rio de Janeiro) 

 
 

A Brazíliai Tanulmányút értékelése résztvevői szemmel 
Az alábbiakban ismertetjük a brazíliai tanulmányút  

Kocsis János 
 
1. Szervezés véleményem szerint legjobban sikerült. Sehol sem volt semmi féle fennakadás vagy 
galiba. Minden rendben volt. A programok kiválóak voltak. Sűrűsége pont jó volt, értem ez alatt, hogy 
nem volt megterhelő.  

2. Szakmai élmények egy - élet és azon túliak! Hihetetlen látni azokat a méreteket, termelési 
hatékonyságot. Megismerni azokat, akikre a gabonakereskedők mindig hivatkoznak, mert most csak 
azért ennyi az ára mert Braziliába ennyi meg annyi termett stb. Hihetetlen, versenyképesek ők velünk 
szemben. És a szakmai szervezeteik és összetartó képességük csodálatra méltó. Például aki ott volt 
férfi a szója szövetség elnöke. Nem volt pökhendi vagy elszállva magától mint amiket akár itthon vagy 
Európában tapasztalnál. Mesélték még a számtalan pert amit indítanak a szakmai szervezetek és 
általában meg is nyerik. Ilyen volt a szója vetőmag licence díj miatt indított perük Amerikával 
szemben, amit megnyertek és a kártérítés összegét iskolába fektették.  

Félelmetes méretű vetőgépek, hihetetlen jó kelésű kukoricák. Technikailag is jóval europa előtt 
vannak, például a hidastraktorokra szerelt gyomnövényérzékelőkkel csak célzottan juttatnak ki 
anyagot. Szakmailag még az is hozzá tartozik, hogy nekik ugyan ezek a gépgyártók gyártanak EURO 0 
kibocsátású motorú traktorokat, amik gond nélkül üzemelnek szemben az itthon látható és 
tapasztalható részecskeszűrő problémával és adblue gondokkal. Az üzemanyagárról nem is beszélve, 
talán ha van 100ft. És szabadon keverhetik etanollal 80% ig. Bárki vásárolhat tisztaszeszt megkötések 
nélkül.  

 

3. Szórakozás kiváló volt. Esténként a közös vacsora és beszélgetés éjfélig, felejthetetlen. Utolsó pár 
nap pedig Rióban az nagyon jó levezetése volt az útnak. Tudtunk sokáig aludni és sétálni az 
óceánparton.  

 

4. Nekem az jött le az egészből, hogy minket itt nagyon fognak. Szabályoznak ezerrel, ezt ne csináld 
azt ne csináld. Kapsz pénzt ha ugaroltatsz stb. Ne termelj GMO t, de ez mellett a csibe és a disznó 
Európába is a brazil GMO szójás takarmányon hízik föl. Ahogy elnéztem az autóparkot, leggyakrabb 
állomány a Volkswagen egy akkora országban, mint Európa teljes területe és még plusz Franciaország 
mégegyszer. Szóval itt a buli Európában inkább az autógyártókról szól. Azt még hozzá kell tenni, hogy 
ezek is régifajta EU 0 motorral kevesebb fogyasztással és 10x tartósabb kivitelben olcsóbban mint itt. 
Szóval valószínű itt az uniónak van talán 5 fontos terméke, ami nem a mezőgazdaság és leülnek 
tárgyalni, hogy mi vihetünk kocsikat ti cserébe nyomhatjátok a szóját, a marhahúst, a narancs levelet, 
a csirkehúst, a cukrot és a kávét. Ugyanis, ha az emlékezetem nem csal, ezt a 6 terméket sorolták föl 



hogy ebben világelsők. És Olaszországban, ha szupermarketben veszünk narancslevelet, 80% az esély 
arra, hogy az brazil és nem olasz.  

Összegzésképp: ez a 2 hetes időtartam azért kell, hogy ne legyen rohanás. Én ha lenne 3 hetes verzió 
arra is beneveznék.  

 

Remélem tudtam segíteni a leírásommal és néhány pont értékelhető belőle.  

Varga László: 
A 2023-as MKK által szervezett brazíliai tanulmányúttal kapcsolatban az alábbi tapasztalatokat 
szereztem. Nekem személy szerint ez voltaz első közös tanulmányutam. 

A szervezéssel és a szakmai, valamint a kulturális programmal maximálisan meg voltam elégedve. 
Nagyon jó volt kitekinteni a világ másik részére, ami Európán kívül esett. 

Különösen egy olyan országba, amely már a méreténél és adottságainál fogva is meghatározóvá válik 
a világ mezőgazdasága számára. Nagyon érdekes volt személyesen megtapasztalni azt a termelési 
kultúrát és gyakorlatot, amely ott kialakult.                                                           

Persze más éghajlat más adottságok és méretek, de ugyanaz a globalizált piac. És mi az, ami számunkra 
tanulságos és hasznos lehet mind ebből? Nos az, hogy nekünk itt Európában semmi esélyünk felvenni 
a versenyt a mennyiségi árutermeléssel. 

Még inkább megerősödött bennem, hogy csak a minőség, genetikai potenciál, és a helyi adottságok 
maximális kihasználása mellett van esélyünk a mezőgazdasági termékeink piacra juttatására. Az úttal 
kapcsolatban pozitív információ és tapasztalat volt az is, hogy a közhiedelemmel ellentétben a 
természetes környezet védelme ott is prioritás – az Amazonas vidéke továbbra is védett marad, persze 
ezzel kapcsolatosan azért kételyeim vannak. Mindent összefoglalva csak pozitívan tudom értékelni ezt 
a szakmai utat. 

Mivel tágabb környezetünket megismerve tudjuk magunkat elhelyezni ebben a globalizált világban, és 
ezáltal tudunk felkészülni a jövő nem könnyű kihívásaival szemben. Megjegyezném, hogy nagyon jó 
volt egy úttal megismerni más népek kultúráját szokásait, valamint alkalom nyílott személyes 
kapcsolatok kialakítására, amely úgy hiszem a jövőnk szempontjából is hasznos lehet. 

 

Ács Norbert 
1. a szervezés minősége 

Az utazás alaposan meg volt szervezve, a programok jól felépített, logikus sorrendben követik egymást. 
A programok helyszíne, a szállások és az ellátás színvonala maximális minőségű. 

2. szakmai élmények 

Jó látni, hogy más éghajlaton és kontinensen milyen termesztési feltételek és körülmények uralkodnak. 
Az esetek többségében a látottak Magyarországi viszonyokba átültetni nem lehet, azonban egyes 
részelemek jól alkalmazhatók hazánkban is. Az élmények sokrétűek, minden felmerülő kérdésre választ 
adnak. 

3. szórakoztatás (egyéb programok, látnivalók)  

Kiírva: jó :) 



4. általános értékelés 

Alig várom a következőt! 

 

Fülöp László 
Én első alkalommal vettem részt ezen a szakmai tanulmányúton. Már sokat hallottam az előző utakról 
és a mostani út során az előző utakról fényképes élménybeszámolót is kaptam. 

A társaság befogadó és támogató volt! 

Nagyon pozitív volt, hogy a szakmai út végén a riói karnevált is megnézhettük és az utca forgatagában 
elvegyülve mi is táncolhattunk a helyiekkel, átélhettük a latin amerikai életérzést, valamint a két napos 
tengerparti pihenés nagy feltöltődést adott a szezon előtt. 

 Megérkezésünkkor Brazíliavárosban a magyar nagykövetségen nagyon magas szinten fogadtak 
bennünket. 

A Brazil Mezőgazdasági és Állattenyésztési szövetségnél (CNA) valamint a Mato Grosso (FAMATO) 
Állami mezőgazdasági szövetségnél hallottakat megtapasztalhattuk a Santa Lucia farmon valamint a 
Moréna farmon. Valóságban láttuk az erózióvédő vízelvezetést, az erdősávok közötti állattenyésztést, 
gyapot termést és feldolgozást, cukornád ültetvényt és etanol feldolgozást, 1000 ha – os nagyüzemi 
táblákat és géprendszerek egymás utáni alkalmazását. Az intenzív öntözéses kávéültetvényt és 
kukoricatáblákat nagy érdeklődéssel figyeltük. 

Az előadók kiemelték, hogy milyen fontos prioritást kap az Amazonas élővilágának megóvása. 

Az MKK által szervezett út nagyon jól sikerült, a helyi kísérők és vendéglátók mindent megtettek, hogy 
teljes betekintést nyerjünk a gazdaságokba. 

Nagy Sándornak a szakmai fordítást és a kíséretet nagyon köszönjük, mert ez a szakmai támogatás a 
hasonló szakmai utakból hiányzik, ott a fordítók csak idegenvezetők és nem szakemberek általában. 

Szerencsés lenne, hasonló utak előtt a meglátogatandó intézményből kicsit felkészülni és irányított 
kérdésekkel az aktivitásunkat növelni! 

Köszönöm a lehetőséget! 

 


	A Brazíliai Tanulmányút értékelése résztvevői szemmel
	Kocsis János
	Varga László:
	Ács Norbert
	Fülöp László


